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محمدعلی نجفی شهردار تهران شد
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آگهی مفقودی

سند كمپاني و برگ سبز خودروي سواري 
پرايد مدل 83 به شماره پلاك 79 ايران 349 
ص 74 به شماره موتور 00972540 و شماره 
شاسي S1412283354132 مفقود گرديده 

از درجه اعتبار ساقط مي باشد.

نیره خادمی - محمد باقرزاده| 14 سال از آغاز ورود 
اصولگرايان به چرخه مديريت شهري گذشته است 
و حالا در پايان راهند. آنها می روند و بعد از 14 سال 
اصلاح طلبان بهشت نشین می شــوند. شهردار 
تهران محمدعلي نجفي، چهره نخبه و خوشــنام 
اقتصادي، اجتماعي و حتي فرهنگي اســت. در 
نهايت از آن لیست 7نفره اولیه اعضاي منتخب به 
جاي ماند با شعار » تهران، شهر امید، شکوفايی و 

مشاركت«.
او را به عنوان يك شــخص سیاسي می شناسند 
اما می گويد به محض ورود به شــهرداري لباس 
سیاسي را از تن درمی آورد و انتخاب هاي سیاسي 
در شهرداری نخواهد داشت. ساختمان بهشت هم 
براي او راهي براي رســیدن به پاستور نیست و در 
حرف هايش هم به اين موضوع اشاره دارد. نجفي 

چند ساعت بعد از قطعي شدن حضورش به عنوان 
تنها گزينه نهايي شــهرداري تهــران در صفحه 
اينستاگرام خود نوشت: »به شهروندان تهران تعهد 
می دهم تمام تلاش و قدرتم را برای ايجاد شرايط 
مطلوب تر برای زيست شــهری آنها به كار خواهم 
گرفت. ان شاءالله سعی خواهم كرد از همه امکانات 
در شهرداری و خارج از شهرداری استفاده كنم تا دو 
خواسته اصلی شهروندان محقق شود؛ يکی ايجاد 
آرامش كه جنبه های معنوی و روانی شــهروندان 
در زندگی شهری را شامل می شود و دوم آسايش 
كه جنبه های فیزيکی و مادی آنها را در برمی گیرد. 
تمام تلاشم را به كار خواهم گرفت كه نزد شهروندان 
تهرانی روسفید باشم و شرايطی را فراهم كنم كه 
زندگی شــهروندی آنها چهارسال ديگر به مراتب 

بهتر از امروز باشد.«

نجفی؛ از سلسبیل تا بهشت
مردی 65ساله که گفته؛ شهرداری تهران 
آخرین مسئولیت و مدیریت او در جمهوری 
اسلامی اســت و پس از پایان این دوره خود را 
بازنشســته خواهد کرد؛ »محمدعلی نجفی« 
متولد دی ۱۳۳۰ در سلســبیل تهران است. 
پدرش یک ارتشی خراســانی بود و مادرش 
تهرانی اســت.  او اگرچه کارنامه ای بســیار 
روشــن از دوران مدرسه و دانشــگاه خود به 
 جای گذاشت اما آنطور که خودش می گوید؛ 
»هیچ گاه یک شــاگرد منزوی و درس خوان 
به معنی مصطلح منفی میــان دانش آموزان« 
محسوب نمی شد. رتبه اول امتحانات نهایی 
 سال ششم دبســتان های تهران و رتبه دوم 
دبیرستان های ایران، رتبه اول کنکور ورودی 
دانشگاه صنعتی شریف و رتبه اول مسابقات 
ریاضی دانشجویان سراســر کشور به خوبی 
وضع تحصیلی و دوره نوجوانی شهردار آینده 
تهران را نشــان می دهد. نجفی در ۱9سالگی 
دانشجوی رشته مهندسی متالورژی دانشگاه 
صنعتی شــریف یا آریامهر دوران پهلوی شد 
اما در همان  ســال اول دانشگاه متوجه علاقه 
اصلی اش یعنــی ریاضــی و همزمان جذب 
فعالیت های دانشجویی شد تا دو ترم تحصیلی 
را به  واسطه این انتخاب ها از دست بدهد؛ تغییر 
رشــته یک ترم او را عقب انداخت و خودش 
هم در اعتراض به ســرکوب دانشجویان یک 
ترم دیگر حاضــر به حضــور در کلاس های 
درس نشد.  »وقتی نیروهای سرکوب دنبال ما 
می کردند، دانشجویان شعار می دادند؛ »مرگ 
بر شاه فاشیست« و گاردی ها هم درحالی  که 
ما را تعقیب می کردند، فریاد می زدند: »درود بر 
شاه فاشیست«؛ نجفی درکنار این فعالیت های 
سیاسی، در دیگر برنامه های فرهنگی و ورزشی 
دانشگاه هم فعال بود تا این که در 2۳ سالگی با 
امتیاز و معدلی کم نظیر دانشگاه شریف را به 
مقصد  ام آی تی آمریکا ترک کند. او در دو سال 
اول تحصیل در آمریکا، تمام نمراتش A+ بود و 
در پایان  سال دوم تحصیل در امتحان ورودی 
دوره دکترای قبول شــد و از تابستان ۱۳55 
کار تحقیق روی تز دکترایش را زیرنظر یکی 
از معروف تریــن ریاضیدان های دنیــا به نام 
پروفسور »کاستانت« آغاز کرد. بازداشت یکی 
از خواهران  نجفی در تابســتان 55، که عضو 
گروه های مبارز و انقلابی بود، پای محمدعلی 
را برای دلداری دان به مادر به تهران کشاند تا در 
این سفر کوتاه با دختری دانشجو از یک خانواده 
اصفهانی آشنا شــود و خیلی زود با هم ازدواج 
کند؛ ازدواجی که حاصل آن دختری اســت 
به نام زهرا.  نجفی اواخر شهریور 55، بار دیگر 
عازم آمریکا شد اما شور روزهای انقلاب ایران 
سراسر دنیا را فراگرفته بود. او دبیر تشکیلات 
انجمن های اسلامی دانشــجویان ایرانی در 
شرق آمریکا شد و با نماینده آیت الله طالقانی در 
داخل کشور و همچنین دکتر چمران ارتباط 
نزدیک داشــت و در اولیــن روزهای پیروزی 
انقلاب بی آن که از تز دکترایش دفاع کند، وارد 
ایران شد. او در ایران هم تا مدت ها مشاور شهید 
چمران بود و درنهایت با هماهنگی با اســتاد 
دکترایش، تصمیم گرفت به دانشگاه صنعتی 
اصفهان برود و خود را برای دفاع از پایان نامه اش 
آماده کند اما این دفاع و دریافت مدرک دکترای 
هیچ وقت برای نجفی محقق نشــد: »درست 
روزی که از تهران عازم اصفهان بودم، از رادیوی 
خودرو شنیدم که دانشجویان پیرو خط امام، 
ســفارت آمریکا را اشــغال کرده اند.« ریاست 
دانشــگاه صنعتی اصفهان آغاز دوران کاری 
و مدیریتی محمدعلی نجفــی در جمهوری 

اسلامی بود و در تابستان 6۰ هم از سوی شهید 
باهنر به عنوان گزینه پیشنهادی وزارت فرهنگ 
و آموزش عالی به مجلس معرفی شد. نجفی آن 
 ســال و پس از آن در دولت های مختلف برای 
کسب رأی اعتماد نمایندگان به مجلس رفت 
ولی نتایج این رفتن ها همیشه مانند  سال 6۰ با 
اعتماد نمایندگان همراه نبود. او تا  سال 6۳ و در 
دوران نخست وزیری مهدوی کنی و موسوی 
در وزارت فرهنگ و آمــوزش عالی باقی ماند 
و در طول همین مدت، دانشگاه ها بازگشایی 
شدند.  ســال 6۳ اما مجلس دوم به بعضی از 
اعضای کابینه میرحسین موسوی رأی اعتماد 
نداد که نجفی هم در این  سال وزارت فرهنگ 
و آموزش عالی را رها کرد. موســوی بار دیگر 
و در شــهریورماه 67، نجفی را بــرای احراز 
مسئولیت وزارت آموزش و پرورش به مجلس 
ســوم فرســتاد که این بار و پس از بحث های 
داغ با همراهی نمایندگان همراه شد و دوران 
کاری اش در رأس وزارتخانه آموزش و پرورش 
آغاز شد و در دو دولت  هاشمی رفسنجانی و تا 

مردادماه ۱۳76 ادامه پیدا کرد. 
برآمدن جریان اصلاحات در  ســال 76 به 
معنای پایان دوران مدیریت نجفی باتجربه و 
حالا میانسال نبود و همزمان با تشکیل کابینه 
ســیدمحمد خاتمی، به عنوان معاون ایشان 
و رئیس سازمان برنامه و بودجه انتخاب شد.  
سال 79 و با ادغام ســازمان برنامه و بودجه و 
سازمان امور اداری و استخدامی، نجفی از این 
مســئولیت کناره گیری کرد و به تعبیر خود 
»مجددا به گوشه دنج و آرام دانشکده ریاضی 
دانشگاه صنعتی شریف پناه برد.« در سال های 
بعد و تــا پایان دولــت دوم اصلاحات، نجفی 
مشــاور رئیس جمهوری و وزیــر صنایع بود؛ 
اگرچه وقتش بیشتر در دانشگاه شریف سپری 
می شد.  سال 92 مردم ایران با رأی خود گزینه 
اعتدال و »حسن روحانی« را انتخاب کردند و 
روحانی هم اعتماد به سابقه و مدیریت نجفی 
را با پیشــنهاد و انتصاب های متفاوت نشان 
داد؛ در نخستین گام نجفی بار دیگر به عنوان 
گزینه پیشنهادی وزارت آموزش و پرورش به 
مجلس معرفی شد که در جلسه پرحاشیه و 
تنها با اختلاف یک رأی، نمایندگان اصولگرای 
مجلس وزارت مجدد را از او گرفتند. درنهایت 
نجفی و با اصرار رئیس جمهــوری و معاونت 
اول او، مدیریت ســازمان میــراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری را برعهده گرفت و 
در بهمن ۱۳92 »به علت بروز برخی مشکلات 
جسمی و با تجویز پزشکان«، از این مسئولیت 
کناره گیری کرد؛ هرچند که در  سال ۱۳9۳ و 
پس از استیضاح فرجی دانا، برای مدت سه ماه 
سرپرستی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری را 

هم برعهده داشت. 
فردی که در سال های گذشته تلاش می کرد 
مســئولیتی را قبول نکند و قرارگرفتنش در 
رأس هر سازمان  و وزارتخانه ای  نتیجه اصرار و 
فشار بزرگان جریان فکری اش یعنی اصلاحات 
و اعتدال بود. خرداد امسال و پس از گمانه زنی ها 
درباره گزینه های شــهرداری، از علاقه اش به 
این منصب سخن گفت. در روزهای بعد، این 
حدس و گمان ها جنبه جدی تر به خود گرفت 
و درنهایت ۱9مرداد با رأی غیررسمی 2۱ عضو 
شورای پنجم شهر تهران و درحالی  که رقبایش 
همه برای همگرایــی از کاندیداتوری انصراف 
داده بودند، ریاضی دادن 65ســاله و بنیانگذار 
حزب کارگزاران ســازندگی به عنوان شهردار 
پایتخت انتخاب شــد تا در اوایل شهریور به 

صورت رسمی کلیددار بهشت شود.

روز انتخاب 
در دقیقه هاي 9۰ همه انصراف دادند؛ هم 
محسن مهرعلیزاده و هم الهه کولایي. حسین 
مرعشي هم بعد از ارایه برنامه اش انصراف داد 
و محســن افشــاني یکي دو روز قبل تر. یک 
طرف اعضاي منتخب پشــت درهاي بسته 
نشستند و یک طرف دیگر خبرنگاران. وقتي 
درهاي بسته باز شد، خبر اینطور مخابره شد؛ 
محمدعلي نجفي گزینه نهایي شــهرداري 
تهران اســت. خبر اما نه خیلي عجیب بود نه 
دور از انتظــار؛ پیش بیني خیلي ها از آنچه در 
هفته هاي گذشته شنیده بودند هم، همین 

بود. 
صبح روز پنجشــنبه اعضــاي منتخب 
شوراي شهر تهران در ادامه جلسه چهارشنبه 
بررســي برنامه هاي دو کاندیداي دیگر را در 
برنامه هاي خود داشــتند. حسین مرعشي 
البته رغبت زیــادي به ارایه برنامه نداشــت 
اما با برنامه ای ســبک و چند صفحه ای آمد 
و در همــان حرف هاي اولیــه اش ماموریت 
شــهردار آینده تهــران را برگرداندن تعادل 
دانست. او معتقد است؛ شــهردار آینده باید 
هزینه ها را با درآمدهــای پایدار تنظیم کند. 
امکان برون ســپاري برخي کارهــا، افزایش 
امکان کسب درآمدهاي پایدار است. عوارض 
و نوســازي، مالیات بر ارزش افزوده و وصول 
مالیات های سیســتماتیک، سرمایه گذاری 
بــراي پارکینگ های عمومــی، ایجاد هتل 
یا هتل آپارتمان بــا توجه به نیــاز تهران به 
بیش از  هزار هتل خوب و بزرگ در راســتاي 
جذب گردشگر، گســترش زیرساخت هاي 
گردشگري و توجه به ساخت ساختمان هاي 
نمادین، اجازه نوســازي در بافت فرســوده، 
اســتفاده از ظرفیت هاي بــازار مالي تهران، 
افزایش ۱۰ الي ۱2میلیــون نفري ظرفیت 
مترو و گران شدن شهر تهران ازجمله مواردي 
بود که مرعشــي در برنامه هاي خــود به آن 
اشاره کرد. او درباره بدهي 4۰ هزار میلیاردي 
شهرداري تهران هم گفت که شهردار آینده 
بایــد زرنگي به خرج دهــد و آن را به فرصت 

تبدیل کند. مرعشي هم مثل خیلي های دیگر 
معتقد است که تهران باید گران اداره شود. او 
این را هم گفت که سیاست همکاري با همه 
نهادها را در پیش دارد و هیچ پروژه ای را بدون 
مناقصه واگذار نخواهد کرد، اما در پایان همه 
این حرف ها و سوال و جواب ها مرعشي از اعضا 
خواست تا به او رأي ندهند: »اگر گزینه ای جز 
من نبود، شهردار می شدم.« او بعد هم گفت که 
اگر حق رأي داشت، به نجفي رأي می داد و این 
یعني تلویحا انصراف از شرکت در رأي گیري. 
بعد از او نوبت به محسن مهرعلیزاده رسید که 
با همراهان زیادي به شورا آمده بود. او برنامه 
مفصلي داشــت؛ برنامه ای کــه در دو بخش 
مدیریت شــهري و گفتمان اداره شهر تهران 
تعریف شــده بود. مهرعلیزاده از بدهي هاي 
ســنگین شــهرداري و تراکم هــاي مازاد 
پیش فروش  شده حرف زد و البته قبل از همه 
حرف ها طعنه ای هم زد به شایعات انصرافش: 
»هرچه آقای مرعشــی دربــاره انصراف بنده 
گفته، حاصل از روحیه شــوخ طبعی اوست.« 
البته بعد از پایان صحبت ها سوالات انتقادي 
از طرح و برنامه او زیاد بود، برخي هم گذر راه 
پاستور از بهشت را مطرح کردند. مهرعلیزاده 
یکي از کاندیداهایي بود که تلاش زیادي کرد 
تا بتواند به طبقه آخر بهشت برسد و حتي از 

6ماه قبل براي آن برنامه ریزي کرده بود. 
اخبار ضدونقیض تا پایان جلسه شورا زیاد 
بود، بعضي از موکول شــدن جلسه انتخاب 
شهردار به وقتي دیگر حرف زدند و برخي هم 
از فشــارها بر انصراف کاندیداهاي دیگر خبر 
دادند. ســاعتي بعد قرار بر شروع جلسه اعضا 
پشت درهاي بسته بود و الهه کولایي در کنار 
در ورودي دیده می شد که درحال صحبت با 
اعضاي شوراست. اعضا به داخل جلسه رفتند و 
بعد از نزدیک به دوساعت از پشت درها خبرها 
رسید؛ کاندیداها انصراف دادند و نجفي با رأي 
قاطع اعضا گزینه نهایي شــهرداري شد تا در 
نخستین جلسه شورا رســما دوباره به او رأي 

داده شود. 

واكنش ها به انتخاب نجفی به عنوان شهردار پايتخت
امید به شکل گیری مثلث شهرداری، شورا و فرمانداری

واکنش ها به انتخاب »محمدعلی نجفی« 
به عنوان شهردار آینده پایتخت اگر چه ابتدا 
جنبه تشریفاتی و تبریک های رسمی داشت 
اما هرچــه از لحظه این انتخــاب و تصمیم 
اعضای شــورای پنجم شــهر تهران، زمان 
بیشــتری گذشــت، رنگ و بوی واکنش ها 
به سمت اشاره به ســختی کار و همچنین 
پیشــنهادات برای اداره بهتر شــهری که 
۱۱ درصد جمعیت کشــور را در خود جای 
داده، تغییر جهت دادند. بسیاری از اعضای 
شورای چهارم شــهر تهران از آمادگی خود 
برای همکاری با شهردار آینده سخن گفتند 
و اعضای شورای پنجم هم از لزوم همراهی و 
هماهنگی شهرداری با شورا تا پایان چهارسال 
پیش رو سخن گفتند، اما در این بین، اشاره به 
رابطه تاریک شهرداری و دولت ها در ۱2 سال 
گذشته و تأکید بر لزوم همراهی و همکاری 
دولت و شهرداری، در بسیاری از پیشنهادات 
تکرار شد. »سیدحسین  هاشمی«، استاندار 
تهران در واکنش خود بــه دیوار بتنی میان 
شهرداری و استانداری اشاره کرد و توضیح 
داد: »روزی کــه به عنوان اســتاندار تهران 
منصوب شدم، تلاش کردم دیوار بتنی میان 
روابط شهرداری تهران و استانداری را بردارم؛ 
چراکه همه قصد داریم به مردم خدمت کنیم 
و این دیوارکشــی ها معنا ندارد. در راستای 
برداشــتن این دیوار بتنی ســه ملاقات با 
شهردار داشــتم و تحکیم روابط را پیگیری 
کردم اما وقتی مشاهده کردم آن چیزی که 
می خواهیم محقق نمی شــود را رها کردم، 
البته این به این معنا نبود که ارتباط قطع شود. 
معاونان استانداری ارتباط داشتند اما آنچه که 
می خواستیم صرفا در ارتباط ها نبود.«  هاشمی 
اما به همکاری در دوره نجفی امیدوار است: 
»در دوره جدید برای کاهش معضلات شهر 
تهران مثلث شهرداری، شــورا و فرمانداری 
با یــک ارتباط موثر و هم افزا شــکل بگیرد. 
شرایط موجود نشانگر آن است که این تعامل 
و همکاری حتما ایجاد خواهد شد؛ لذا شاهد 

آرامش بیشتر شــهر خواهیم بود و می توان 
کارهای مهم را آغاز کرد. امیدواریم در دوره 
جدید خلأهایی که داشتیم را پر کنیم و شاهد 
هیچ خط کشی نباشیم و شهروندان هم به 
شورا و شهرداری کمک کنند که انجام کارها 
تسهیل شود، چراکه قطعا توسعه با مشارکت 

مردم محقق خواهد شد.«
اعضای منتخب مردم تهران برای شورای 
پنجــم هم پــس از انتخاب نجفــی، از کار 
سخت پیش روی او سخن گفتند. در این باره، 
»افشین حبیب زاده« به ایسنا گفت: »به نظرم 
دکتر نجفی کار بسیار ســختی را پیش رو 
خواهد داشت که می توان در سرفصل کلی 
آن را تنظیم کرد. یک بخش از فعالیت های 
پیــش روی نجفی بــه داخل شــهرداری 
بازمی گردد و آن هم انتظام ساختاری درون 
شــهرداری اســت که آن را می توان یکی از 
کارهای مهم دانست. البته نجفی در برنامه ای 
که به شورای شهر ارایه کرد، به طور مفصل به 
این موضوع پرداخته که نشان دهنده ضرورت 
ایجاد تغییرات و اصلاحات در درون شهرداری 
اســت.« حبیب زاده از نیاز تهــران به تغییر 
رویکرد در مدیریت شهری و تمرکز در روح 
حاکم بر شهر هم ســخن گفت: »حال شهر 
تهران بد است و باید شــهردار جدید تهران 

برای این موضوع چاره ای بیندیشد.«
نجفی که در نخســتین سخن خود پس 
از انتخاب به عنوان شــهرداری، از تلاش اش 
برای روسفیدی در مقابل مردم تهران سخن 
گفته بود، کمتر از دوهفته تا آغاز نخستین 
جلسه رسمی شورای پنجم و عهده دار شدن 
مسئولیت فرصت دارد. به نظر می آید این موج 
تبریک ها و تشــریفات در روزهای آینده به 
واکنش هایی جدی تر تغییر خواهند کرد که 
بسته به عملکرد تیم مدیریت نجفی، ممکن 
اســت در حمایت از او و شورای امید باشد یا 
این که زمینــه را برای ســتایش طرفداران 
»محمدباقــر قالیباف« از عملکرد شــهردار 

۱2ساله پایتخت فراهم کند. 

شهردار تازه تهران با چه چالش هايی روبه روست
عملیات نجات »تهران«

خیلي ها مي گفتند تهران »شهر سوخته« 
است، نه این که سوخته باشــد، منظور انبوه 
مشــکلاتي بود که گریبانگیر تهران است، از 
آلودگي هوا، ترافیک، نیروي انســاني، تراکم 
ســاختمان ها و مجتمع هاي بزرگ مقیاس 
گرفته تا بدهي هاي 6۰ هزار میلیاردي شهر 
تهران. حــالا محمدعلي نجفي، شــهردار 
آینده تهران با شــهري روبه روست با  بیش از 
7۰ هزار نیرو و ۱5 هزار پســت سازماني. علي 
نوذرپور که ســابقه طولاني در سازمان هاي 
دهیاري و شــهرداري هاي وزارت کشور دارد 
درباره مشکلات شهردار آینده با شهر تهران به 
»شهروند« توضیحاتي را ارایه کرد و گفت که 
نجفي با برنامه هایي که ارایه کرد حتما در حل 
این مشکلات موفق خواهد بود تا مردم تهران 
به آرامش و آسایش برســند. اینها تعدادی از 
مهمترین چالش هایی است که شهردار تازه 

تهران با آنها روبه رو خواهد بود. 
 با وجود 7۰ هزار نیرو و ۱5 هزار پســت در 
شهرداري، نیروي انساني یکي از چالش هاي 
اساسي نجفي است، بنابراین نخستین کاري 
که باید در دســتور کار خود قرار دهد، اصلاح 
ساختار شهرداري و انتخاب مدیران شایسته 
مرتبط در این حوزه اســت، در شرایطي که 
حتي جابه جایي در سطوح مختلف مدیریتي 
هم ممکن است تعلل و تاخیري در کارها ایجاد 
کند. شهردار آینده باید چارت جدید سازماني 
تعریف کند و به تصویب برساند تا افراد اصلح 

بعد از آزمون سر جاي خود قرار گیرند. 
 چالش دیگر، نیروهاي فاقد تخصص لازم 
است که در دوره هاي احمدي نژاد و قالیباف به 
شهرداري وارد شده اند که این موضوع هم باید 

مورد بررسي قرار گیرد. 
 منابــع درآمــدي ناشــي از تخلفــات 
ساختماني، چالش دیگر شــهرداري است و 
شهردار آینده دیگر نمي تواند براي تامین منابع 
مثل گذشته برخورد کند و درآمد از این بخش 
باید کاهش یابد و از منابــع درآمدي حذف 
شــود. حذف این منابع درآمدي شهرداري را 
با چنان معضلاتي درگیر خواهد کرد که حتي 
براي پرداختن حقوق کارکنان شهرداري هم 
با مشکل مواجه خواهد شــد. از آن جایي که 
سهم کلانشــهرها از مالیات ارزش افزوده در 
قانون برنامه ششم کاهش یافته است، بنابراین 
درآمدهاي شــهرداري تهران نسبت به  سال 

گذشته نصف خواهد شد. 
 چالش بعدي در حوزه شهرسازي است؛ 
یا باید طرح هاي جامع و تفصیلي مصوب شهر 
تهران را اجرا کرد که در این صورت دیگر تهران 
درآمد نخواهد داشــت و اگر هــم قانون اجرا 

نشود، همین مشکلات ادامه پیدا مي کند.
 شــهرداري براي گســترس حمل ونقل 
عمومي حتي منابع هم ندارد و دولت باید در 

این زمینه کمک کند.
 چالش دیگر، آلودگي هوای تهران است 
که البته به همکاري بسیاري از نهادها نیاز دارد. 
در حوزه آلودگي حتي اگر حمل ونقل عمومي 
هم گسترش یابد باز هم با مشکل خودروهاي 

فرسوده و آلاینده مواجه هستیم.

چهار اولويت نجفي 
میثم بصیرت، یکي دیگر از کارشناســاني 
است که درباره مشکلات شهردار آینده تهران 
حرف هایي دارد. او در گفت وگو با »شــهروند« 
نکته هایي را در این باره عنوان کرد و با اشــاره 
به پتانســیل محمدعلي نجفي به این نکته 
اشــاره کرد که اگرچه او مستقیما متخصص 
برنامه ریزي و مدیریت شهري تهران نیست اما 
با اعتقادي که به تخصص و بکارگیری نخبگان 
دارد حتما مي تواند آینده خوبي را براي تهران 

رقم بزند.
 در قدم نخســت باید برنامه محور کردن 
تهران و عمل به برنامه و بودجه مصوب تهران 
به صورت جدي دنبال شود. البته روشن است 
که این برنامه ها یا دچار انحــراف یا در تهیه 
الزاماتی نادیده گرفته شده است. بدین ترتیب، 
لازم اســت این برنامه ها مورد بازنگري قرار 

گیرد و در این زمینه باید تعجیل کرد.
  قانونمند کردن و پیگیري رویه هاي قانوني 
در تهران دومین اقدامي است که شهرداري 
باید در دستور کار قرار دهد. مدت زیادي است 
که فروش اقسام مقررات و رویه شدن تخلفات 
قانوني در شهر تهران رواج یافته است و حال 

باید این رویه ها کنار گذاشته شود.
 ســومین موضوع، بحث مدیریت هزینه 
و پرداخــت دیون قبلــی در کنــار توجه به 
درآمدهاي پایدار شــهر تهران اســت. چون 
حسب شــواهد، درحال حاضر براي تامین 
هزینه هاي جــاري تهران نیز دچار مســأله 
هستیم و لازم اســت در کنار بحث درآمدها، 
مقوله مهم مدیریت هزینه نیز اتفاق بیفتد و 
در تخصیص ها هم اولویت هایی که منجر به 
توسعه پایدار شهر می شود در نظر گرفته شود. 
 بحث بازســازی رابطه مدیریت شهری 
و ســهامداران اداره شهر چهارمین موضوع 
اســت. در این حوزه به نظر می رسد شکاف 
عمیقــی در رابطــه مدیریت شــهری و 
شهروندان از یک ســو و در رابطه مدیریت 
شــهری و متخصصان حوزه های موثر در 
مدیریت شهر شکل گرفته است. بازسازی 
این رابطه، شکل گیری شــهرداری شفاف 
و بدون فســاد و توجه به سرمایه اجتماعی 
تهــران از این جهت دارای اهمیت اســت. 
مفاهمه با دولتمــردان و همچنین پیوند 
عمیق و شــفاف با شــهروندان از دیگري 
مســائلي اســت که باید به آن توجه شود، 
چرا که در سال هاي گذشته سطح اعتماد 
عمومي به شورا و شهرداري تهران کاهش 
یافت و سرمایه هاي اجتماعي تهران نادیده 
گرفته شــد، بنابراین باید به صورت جدي 
آشتي صورت گیرد و با استفاده از نخبگان 
مدیریت شهري فضاي مفاهمه با گروه هاي 
دخیل در مسائل تهران ایجاد شود. به ویژه 
پرداختن به مســائل اجتماعي و فرهنگي، 
تنزل زیست پذیري و پایداري، بی توجهی به 
رونق و شکوفایي شهر تهران که در سال هاي 
اخیر بسیاری را از زندگی یا سرمایه گذاری 
در تهران ناامید کرده اســت، مطرح است و 

باید براي آن راه  حلي پیدا کرد.

گمانه زني ها براي تیم شهرداری جديد
بعد از تمام شدن حاشــیه هاي انتخاب 
شــهردار تهران حالا نوبت بــه گمانه زني 
معاونان شــهردار رسیده اســت که البته از 
چند ماه قبل در جریان است. تقریبا از همان 
زمان که لیست امید منتشر شد و بسیاري از 
اصلاح طلبان از حضور در آن جا ماندند رایزني 
ها هم براي ورود به زنجیره مدیران شهرداري 
هم شروع شد. شنیده ها از دیدارهاي پي در 
پي با رئیس دولت اصلاحــات خبر مي داد 
اما خبر رســمي در کار نبود. اما از میان تمام 
شنیده ها و گفته ها شاید بشود به یکي از آنها 
استناد کرد:» مرعشــي اتاق فکر نجفي مي 
شود.« جمله اي که اولین بار در صحبت هاي 
حسین مرعشي آمد؛ کسي که اصلاح طلبان 
علاقه زیادي داشتند که یکي از گزینه هاي 
جدي شهرداري تهران باشد اما خود چندان 
علاقه اي نداشت و چند بار هم گفته بود که 
شهردار نمي شود. او در نهایت جزو گزینه ها 
آمد اما یک رأي از نجفي کم داشت. او باز هم 
گفت که اگر نجفي برنامه نداشــت وارد این 
عرصه مي شد. بعد هم روز بررسي برنامه هاي 
گزینه هاي شهرداري تهران رسید و رفت تا از 
برنامه خود دفاع کند اما در نهایت کنار کشید 
و همان جا شایعات دوباره پا گرفت:» مرعشي 
مشاور عالي یا قائم مقام شهردار خواهد شد.« 

اما جز این شایعات دیگري هم هست؛ مثل 
وقتي که محمد حقاني، عضو شوراي  چهارم 
بعد از آن تماس تلفني معروف از کاندیداتوري 
شــوراي پنجم انصراف داد و چند هفته بعد 
در صحن شورا وقتي اســماعیل دوستي با 
محمد حقاني درگیر شد، دوستي این جمله 
را به حقاني گفــت:» تو این کارها را مي کني 
چون مي خواهي قائم مقام شهردار بشوي.« 
که البته این حرف ها از طرف محمد حقاني 
تکذیب شد. با وجود این حالا احتمال حضور 
او در معاونت خدمات شهري کم نیست چرا 
که ســابقه حضور در این معاونت را در دوره 
کرباســچیان هم دارد. ولي ا.. شجاع پوریان، 
عضو شوراي چهارم شهر تهران کسي است که 
براي حوزه فرهنگي و اجتماعي شــهرداري 
مطرح اســت و البته اســماعیل دولتي هم 
خودش گفته که به شــهرداري راه خواهد 
یافت اما حضور او در لیست نجفي بعید است. 
فاطمه دانشــور هم یکي از زناني اســت که 
رئیس دولت اصلاحات نظر مثبتي بر او دارد 
و حضور او در حوزه زنان یا آسیب اجتماعي 
دور از انتظار نیست. محمد مهدي تندگویان، 
برخي شهرداران دوره غلامحسین کرباسچي 
و مرتضي الویري گزینه هاي دیگري هستند 

که در این مدت مطرح شده اند. 
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  پذیرش
آگهی های روزنامه شهروند


